
В понеделник, 20 май, 
по време на форума на 
външните министри на ШОС 
в Астана китайският дипломат 
№ 1 Уан И за пореден път 
хвърли светлина върху т. 
нар. тайванския въпрос. 
С основание официалната 
позиция на Пекин отново 
привлече вниманието на 
света. Уан И отново потвърди, 
че принципът „един Китай“ 
е основа за запазването на 
мира в района. Той посочи, 
че принципът „един Китай“ 
никога няма да бъде нарушен. 
„В света има само един Китай 
– заяви външният министър 
на КНР – и Тайван е част 
от него. Това е исторически 
и юридически факт. Без 
значение как се променя 
ситуацията в Тайван, тя не 
може да промени този факт…“

Отдавна е известно, че в 
ред международни документи 
и официални съглашения 
Китай, подписани през 
последните десетилетия, 
ясно се изтъква, че Тайван, 
китайската територия, 
открадната от Япония, трябва 
да бъде върната на Китай. 
Принципът „един Китай“ е 
солидна политическата основа 
и предпоставка за развитието 
на отношенията на Китай с 
други страни по света, а също 
така е и котвата на мира в 
Тайванския пролив. Единството 
на Китай е историческа 
тенденция, и тя ще бъде 
реализирана. „Тайванският 
въпрос е вътрешната работа 
на Китай, – изтъкна Уан И. – 
Реализирането на единството 
на Китай е общо желание 
на целия китайски народ, на 
което никаква сила няма да 
попречи.“

Още един пореден и 
пределно ясен отговор на 
всички видове нечисти 
инсинуации на Запада по 
отношение на острова. Които 
несъмнено са обречени на 
провал.

Петър Герасимов

За пореден път
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4Дипломацията на  
Си Дзинпин и Владимир 
Путин издига китайско-
руските отношения  
на по-високо ниво  
По покана на китайския президент 
Си Дзинпин руският президент 
Владимир Путин направи държавно 
посещение в Китай  
от 16 до 17 май.

Новият посланик  
на Китай в България  
Н. Пр. Дай Цинли връчи 
акредитивните си 
писма на президента на 
България Румен Радев. 
Очакваме с нетърпение двете 
страни да продължат да пишат 
нова история на традиционно 
приятелство.

I

Красивият парк  
Бейхай в Пекин

Очарованието  
на гуджън

I стр. 8 – 9
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Китай си партнира с 
над 100 държави по 
проекти за зелена 
енергия

I

Синдзян – домът 
на повече  
от 40 различни 
етнически групи
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а 17 май япон-
ската компа-
ния Токийска-
та електриче-
ска компания 
(Tokyo Electric 

Power Company, TEPCO) 
започна изхвърлянето на 
замърсената с ядрени отпа-
дъци вода от АЕЦ „Фуку-
шима“. Този кръг се очак-
ва да продължи до 4 юни.

В тази връзка говорите-
лят на китайското Външно 
министерство Уан Уънбин 
заяви на пресконференция, 
че Китай е категорично 

против изхвърлянето на 
замърсената вода в океа-
на и тази позиция няма да 
се промени.

„Настояваме японска-
та страна да окаже пълно 
съдействие за създаване-
то на независим и ефи-
касен международен ме-
ханизъм за дългосрочен 
мониторинг, с което да 
се предотвратят необра-
тимите последици от из-
хвърлянето на замърсена 
с ядрени отпадъци вода 
в океана“, подчерта гово-
рителят.

азгодишното из-
дание на Изло-
жението за ин-
вестиции и тър-
говия за Центра-
лен Китай ще се 

проведе между 31 май и 
2 юни в град Чанша, ад-
министративния център на 
провинция Хунан, Центра-
лен Китай. Това съобщи-
ха на съвместна прескон-
ференция Министерство-
то на търговията и адми-
нистративните власти на 
провинция Хунан, органи-
зирана от пресслужбата на 
Държавния съвет.

Предстоящото изложе- 
ние ще бъде под мотото 

„Откритост и иновации за 
възход на Централен Ки-
тай“. Основна цел на съ-
битието е да продължи да 
изгражда платформа за съ-
трудничество и възход на 
централната част на стра-
ната в новата ера. 

За участие в изложе-
нието вече са регистрира-
ни близо 60 чуждестранни 
институции, търговски ка-
мари и асоциации и близо 
100 транснационални ком-
пании. Очаква се да при-
състват около 800 предпри-
ятия, заинтересувани от из-
граждането на работещи 
партньорства за развитие 
на Централен Китай.

Китай е категорично 
против изхвърлянето 
на замърсената вода  
в океана 

13-о издание на 
Изложението за 
Централен Китай 

Н
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еотдавна предсе-
дателят Си Дзин- 
пин даде ин-
струкции по въ-
проси на туриз- 
ма. Той заяви, че 

туризмът постепенно се е 
превърнал в нова стратеги-
ческа индустрия. Днес ту-
ристическият сектор е из-
правен пред нови предизви-
кателства. 

Трябва да се усъвършен-
ства модерната туристиче-
ска система, съгласувай-
ки държавното управле-
ние и пазара, предлагане-
то и търсенето, опазване-
то и използването, разви-
тието и гарантирането на 
безопасността. 

пециалният до-
кладчик на ООН 
за отрицателно-
то въздействие 
на едностранни-
те принудителни 

мерки върху упражняването 
на правата на човека Але-
на Духан беше в Китай от 6 
до 17 май. Тя посети Пекин, 
Шънджън, Синдзян и дру-
ги места, за да събере ин-
формация от първа ръка за 
отрицателното въздействие 
на едностранните санкции, 
наложени от САЩ и дру-
ги западни държави, върху 
упражняването на права-
та на човека от китайските 
предприятия и хора.

На 17 май Духан про-
веде пресконференция, за 
да представи предварител-
ните резултати от посеще-
нието си. Тя заяви, че ед-
ностранните санкции не 
трябва да се използват като 

Китай трябва да се пре-
върне в силна туристиче-
ска държава, в която то-
зи сектор служи по-добре 
за подобряване на живота, 

икономическото развитие, 
демонстрацията на ки-
тайския имидж, както и за 
укрепване на обмена меж-
ду различни култури.

инструмент на външната 
политика или средство за 
икономическа принуда сре-
щу Китай.

Експертът изтъкна, че 
едностранните санкции сре-
щу Китай, китайски друже-
ства или физически лица не 
са в съответствие с между-
народното право, и призо-
ва за отмяна и спиране на 

всички едностранни санк-
ции, наложени на Китай без 
разрешението на Съвета за 
сигурност на ООН. Духан 
посочи като пример санк-
циите, наложени от САЩ 
върху Синдзян, които се-
риозно подкопават достъ-
па до правосъдие и основ-
ните принципи на между-
народното право.

Си Дзинпин: Китай има нужда от 
модерна туристическа система

Трябва да се отменят всички 
едностранни санкции срещу Китай

П
реди дни в при-
съствието на пре- 
зидента на МОК 
Томас Бах и ди-
ректора на  Ки-
тайската медий-

на група (КМГ) Шън Хай-
сюн бе открита изложба-
та „От Пекин до Париж – 
олимпийското пътешествие 
на китайски художници“.

Събитието се организи-
ра от КМГ с подкрепа на 
Спортното бюро на Шан-
хай. Двете основни теми 
на изложбата са „Среща 
с Олимпийските игри“ и 
„Заедно с изкуството“, ка-
то в нея са включени 68 

творби на 62-ма изтъкнати 
китайски художници и 11 
експоната от колекцията на 
Музея на спорта в Шанхай. 

КМГ организира и в Па-
риж китайско-френско из-
ложба по повод предстоя-
щите Олимпийски игри.

В Шанхай бе открита изложбата 
„От Пекин до Париж“
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中方驳斥美国代表在乌克兰
问题上对中国的无理指责

中外电影人在戛纳电影节上共话交流合作

新华社联合国5月20
日电　中国常驻联合国
副代表耿爽20日在安理
会审议向乌克兰提供武
器问题时发言，驳斥美
国代表对中国的无理指
责。

耿爽说，美国代表在
发言时对中国进行无理
指责，有关言论完全不
可接受。一、中方不是乌
克兰危机的制造者，也
不是当事方，更没有向
冲突任何一方提供致命
武器。中方没有也不会
像美方一样刻意延长战
事、从中渔利。中方的
立场坦坦荡荡，就是劝
和促谈、政治解决。二、
中方有权同包括俄罗斯
在内的世界各国开展正
常经贸合作，这种合作
不应受到干扰和破坏。
中方对军民两用物项的
出口一直有着非常严格

5月15日，法国制片人阿东·
苏马什（中）在法国戛纳举行的
中外电影合作交流会上发言。

新华社法国戛纳5月16日电
中外电影合作交流会15日在刚
刚开幕的第77届戛纳国际电
影节上举行。来自中国、法国、
意大利等国的数十名演员、导
演、制片人等纷纷表示，期待
中外电影界开展更多合作，共
享中国电影市场发展新机遇。

中国国家电影局常务副局长
毛羽在交流会上说，2023年中
国电影总票房约550亿元人民
币，是全球第二大电影市场。
中国电影的发展离不开与世界
的交流与合作，同时也为世界
电影带来更多机遇。

携新片《狗阵》入围本届电

上海：平均每天落“
沪”4家首店

新华社上海5月21日电 
记者从上海市商务委
获悉，今年1到4月，上
海新设各类首店489
家，规模和质量再创历
史新高。平均每天4家
首店落“沪”，这让上
海持续成为国内外品
牌首发、首秀、首展、首
店的集聚高地。

为了进一步吸引更多
国际品牌在上海开首
店、发新品、办首秀、
做首展，近日，上海还
推出《关于进一步促
进首发经济高质量发
展的若干措施》，明确
将打响“首发上海”
品牌，在每年的3到5
月集中打造“首发上
海·FIRST in Shang- 
hai”新品首发季活动，
并向全球推介。

这一政策不仅以“真
金白银”支持具有引领
性的国内外品牌在沪
开设高能级首店，还明
确，鼓励更多高品质、
高流量的国内外品牌

来沪举办首发、首秀、
首展，从活动的新品能
级、参与人数、活动效
益、媒体宣传等维度进
行评价，对活动主办方
场地租赁、展场搭建、
宣传推广等按实际投
入的30%，给予最高100
万元的补贴。

同时，构建首发经
济专业服务生态圈，加
快集聚首发经济领域
高能级专业服务机构，
支持专业机构开展全
国首创性的评价指标
体系建设、全球传播推
介、行业高峰论坛等，
对专业机构组织开展
的相关项目按实际投
入的30%，给予最高100
万元的资金支持。

此外，上海还明确，
提供进口首发新品
通关便利，建立涉及
首发、首秀、首展、首
店的进口商品通关便
利“企业服务包”，扩
大商品保税展示交易
业态发展。

的管制。中方敦促美方
停止对中方的造谣污蔑
和攻击抹黑，停止对中
国企业的单边制裁和无
理打压。三、国际社会对
美方在乌克兰问题上的
意图和表现看得清清楚
楚。中方提醒美方，转移
矛盾、甩锅推责不是解
决乌克兰危机的正确途
径。中方奉劝美方，不要
借乌克兰危机推进地缘
战略，挑动阵营对抗，
服务自身议程。

他说，中方在乌克兰
问题上秉持客观公正立
场，坚持劝和促谈、推动
政治解决。中方希望有
关国家不要破坏国际社
会推动乌克兰危机政治
解决的集体努力，多为
停火止战、恢复和平发
挥建设性作用。

耿爽说，乌克兰危机
仍在延宕。大量武器弹

药持续流入战场，品种
和范围不断扩大，致命
性和杀伤性不断上升，
流失和扩散风险不断累
积，令人深感担忧。武器
或许可以结束战争，但
带不来持久和平。冲突
的起点或许各不相同，
但终点都是外交谈判。
中方呼吁有关各方以和
平为重，以人道为重，将
资源和精力集中到停火
止战的外交努力上来，
共同推动乌克兰危机早
日得到政治解决。

耿爽敦促冲突当事
方展现政治意愿，相向
而行，早日开启和谈，停
火止战；敦促国际社会
为此创造条件，提供帮
助。他说，中方愿继续
为推动乌克兰问题的早
日政治解决作出不懈努
力，发挥建设性作用。

影节“一种关注”单元的中国
导演管虎说，中国电影市场如
今日臻成熟，期待通过更加灵
活多样的合作形式，推动投资

方、影视公司等中外专业人士
之间的交流，促进对他国文化
的了解和电影语言的创新。

曾执导中法合拍电影《夜

莺》的法国著名导演、制片人
菲利普·米尔分享了与中国电
影人合作的经历，建议中法导
演进一步交流，加深了解。

关注中国动画电影的法国制
片人阿东·苏马什表示，丰富
的中国历史文化为创作提供了
灵感源泉。他说：“相较于法国
而言，中国电影市场更为广阔。
动画作为一种世界性语言，是
法中电影合作的便捷形式，有
望共同探索创新。”

第77届戛纳国际电影节于
5月14日至25日举办。《风流一
代》《狗阵》《九龙城寨之围
城》等多部中国影片入围不同
官方单元。此外，中国电影代
表团带来180余部中国电影参
与本次戛纳电影市场交易。
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По покана на китайския президент Си Дзинпин руският 
президент Владимир Путин направи държавно посещение в 
Китай от 16 до 17 май. Това е първото задгранично пътуване 
на руския лидер след преизбирането му за нов мандат, 
както и ответна визита на посещението на Си Дзинпин в 
Русия миналата пролет. Посещението на Путин в Китай е 
от голямо значение и привлича вниманието на целия свят, 
изтъкна в коментар в началото на посещението  
посланикът на Китайската народна република в Руската 
федерация Джан Ханхуей.

аКтуално

Осмото китайско-руско изложение 
започна в Хъйлундзян

Н
а 17 май председателят 
на КНР Си Дзинпин 
изпрати поздравителен 
адрес до Осмото изло-
жение Китай – Русия. 
Той подчерта, че след 

години на култивиране и разви-
тие, Китайско-руското изложение 
се е превърнало във важна плат-
форма за насърчаване на двус-
транното икономическо и тър-
говско сътрудничество. „Надява-
ме се, че двете страни ще използ-
ват пълноценно възможности- 
те за задълбочен обмен, предла-
гани от изложението, и ще ра-
ботят заедно за насърчаване на 
взаимноизгодното сътрудничест-
во между Китай и Русия. Това 
ще влее нов тласък в развитието 
на всеобхватното стратегическо 

партньорство между двете стра-
ни в новата ера“, добавя още ки-
тайският председател.

Темата, под която ще се прове-
де тазгодишното издание на изло-
жението, е „Сътрудничество, вза-
имно доверие, възможности“. То 

се организира съвместно от ки-
тайското Министерство на търго-
вията, местната власт на провин-
ция Хъйлундзян, както и руски-
те Министерство на икономиче-
ското развитие и Министерство 
на промишлеността и търговията.

„Жънмин жибао“: Дипломацията на Си Дзинпин 
и Владимир Путин издига китайско-руските 
отношения на по-високо ниво в новата епоха

ипломацията на държав-
ните глави е компас и 
ориентир за развитието 
на китайско-руските от-
ношения. 

Досега китайският 
президент Си Дзинпин и руският 
президент Путин са провели по-
вече от 40 срещи, имали са задъл-
бочен обмен на мнения по стра-
тегически въпроси като управле-
ние, международни тенденции и 
промени през последния век и са 
установили силно лично приятел-
ство, се посочва в коментара. Ди-
пломацията на държавните глави 
не само дава нов тласък и жизне-
ност на силните китайско-руски 
отношения, но също така внася 
стабилност и сигурност в един бу-
рен свят, изтъква китайският по-
сланик в Москва Джан Ханхуей. 
Под стратегическото ръководство 
на лидерите на двете страни ки-
тайско-руските отношения са на 
най-високо ниво в историята, съз-
давайки пример за нов тип отно-
шения между силите.

От подписването на съвместно 
изявление относно нов етап на все-
обхватно партньорство и стратеги-
ческо сътрудничество през 2014 г. 
до съвместно изявление за разви-
тието на всеобхватно партньорство 
и стратегическо сътрудничество, 
навлизащо в нов етап през 2019 г.,  
както и до единодушното решение 

за удължаване на Договора на до-
бросъседство, приятелство и сътруд-
ничество през 2021 г., всяко качест-
вено подобрение на китайско-ру-
ските отношения не е пълно без це-
ленасоченото лидерство и страте- 

Д

и донесе реални ползи за народи-
те на двете страни. „Новостта“ на 
китайско-руските отношения, на-
влизащи в нов етап, се проявява 
в новата висота на политическо 
взаимно доверие, както и в но-
вия етап, до който достигна двус-
транното бизнес сътрудничество. 
Откакто двете страни решиха да 
развият всеобхватно партньорство 
и стратегическо сътрудничество 
в нова ера, обемът на търговията 
между КНР и Руската федерация 
нарасна от повече от 110 милиар-
да щатски долара през 2019 г. до 
240 милиарда щатски долара през 
2023 г., надвишавайки предсрочно 
търговските цели, определени от 
главите на двете държави. 

Китай е най-големият търгов-
ски партньор на Русия вече 14 по-
редни години. Сътрудничеството 
между двете страни в традицион-
ни области, като енергийни ресур-
си, авиация и астронавтика, вза-
имни комуникации и комуника-
ция, непрекъснато се развива, а 
взаимодействието в нови области, 
като научни и технологични ино-
вации, трансгранична електрон-
на търговия и производство на ав-
томобили, набира все повече им-
пулс. Руският природен газ е вля-
зъл в домовете на много китай-
ци и китайски коли се движат по 
улиците на Русия, такава карти-
на напълно демонстрира силната 
устойчивост и широките перспек-
тиви за взаимноизгодно сътрудни-
чество между двете страни. Наро-
дите на Китай и Русия се позна-
ват и разбират. Тази и следващата 
година ще бъдат отбелязани Годи-
ните на културата на Китайската 
народна република и Руската фе-
дерация и страните ще проведат 
поредица от хуманитарни съби-
тия за обмен, за да гарантират, че 
концепциите за приятелство меж-
ду поколенията, сътрудничество и 
взаимна изгода са дълбоко вкоре-
нени в сърцата на хората.

Китай и Русия поддържат тясно 
и високоефективно стратегическо 
сътрудничество, като винаги под-
държат безпристрастност и спра-
ведливост и носят положителна 
енергия на международната общ-
ност. Развитието на китайско-ру-
ските отношения се основава на 
концепциите за постоянно добро-
съседство, всеобхватно стратеги-
ческо взаимодействие, взаимноиз-
годно сътрудничество и печеливша 
печалба. Китай и Русия се осво-
бождават от манталитета на сту-
дената война на лагерна конфрон-
тация, игра с нулев резултат и вза-
имна подривна дейност, страните 
се придържат към принципите на 
необвързаност, неконфронтация и 
насочване към трети страни и не 
се влияят от трети страни. Като 
постоянни членове на Съвета за 
сигурност на ООН, КНР и Руска-
та федерация постоянно се при-
държат към истинския мултила-
терализъм, стремят се към общо-
то благо и печелят взаимно.

гическото ръководство на ръко-
водителите на двете държави. По 
време на посещението на Путин 
в Китай лидерите на двете стра-
ни обмениха мнения по двустран-
ните отношения, сътрудничество-
то в различни области, както и по 
международни и регионални въ-
проси от взаимен интерес в кон-
текста на 75-ата годишнина от ус-
тановяването на дипломатически 
отношения между Китай и Русия. 

Китайският президент Си Дзинпин (вдясно) и руският президент 
Владимир Путин присъстват на церемония в Пекин по подписване  

изявление за задълбочаване на отношенията, 16 май 2024 г. 

Лидерите на двете страни ще про-
дължат да дават силна политиче-
ска гаранция за развитието на дву-
странните връзки на високо ниво.

Китайско-руското сътрудниче- 
ство даде ползотворни резултати 
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Жп линията Унгария – Сърбия: Прагматичното 
сътрудничество между Китай и ЕС в действие

Нови данни доказват доверието 
на чужди инвеститори към 
китайската икономика

Ж

Н

елезопътната линия 
Унгария – Сърбия 
свързва Будапеща, 
столицата на Унгария,  
и Белград, столица-
та на Сърбия. Това е 

знаков проект на Китай и страните 
от Централна и Източна Европа за 
съвместно изграждане на инициа-
тивата „Един пояс, един път“. Ус-
пешното изпълнение на този про-
ект служи като пример за целия 
свят за потенциала на прагматич-
ното партньорство, което може да 
бъде изградено в подобни сфери 
между Китай и Европейския съ-
юз като цяло.

Старата железопътна линия 
между Унгария и Сърбия, която 
се използваше преди новия проект, 
е построена в края на 19-и в. По-
ради влошаването и остаряването 
на оборудването средната скорост 
на локомотивите по линията бе-
ше само едва 40 км/ч. Ма Дзюн-
чъ, младши научен сътрудник в Ин-
ститута за европейски изследвания 
на Китайската академия за соци-
ални науки, отбеляза, че остаря-
лото планиране на маршрутите и 
техническите условия вече не са в 
състояние да отговорят на нужди-
те на икономическото развитие на 
двете страни.

Максималната експлоатацион-
на скорост на модернизирания 
участък Белград – Нови Сад е  
200 км/ч. След пускането на отсеч-
ката в действие Сърбия вече също 
е една от страните в света, която 
разполага с високоскоростен жп 
транспорт. Времето за пътуване на 
влаковете между двете дестинации 
е намалено на едва около 30 ми-
нути, а все повече жители на Бел-
град и Нови Сад избират да пъту-
ват често за работа или просто за 
туризъм и разходка през свободното 
време. Благодарение на отварянето 
на участъка туристите могат лес-
но да прекосят река Дунав с висо-
коскоростната железопътна линия 
и да посетят два исторически града 

еотдавна органи-
зацията за ико-
номическо съ-
трудничество и 
развитие и Евро-
комисията неот-

давна повишиха очаквания 
за темпа на растеж на ки-
тайската икономика през 
тази година с 0,2%, а гло-
балният индекс на довери-
ето в преките чуждестран-
ни инвестиции, публикуван 
от международната консул-
тантска фирма A.T. Kearney, 
показва, че Китай се е ка-
чил от седмо място през 
миналата година на тре-
то място през тази и зае-
ма първо място в списъка 

в Сърбия за един ден. Представи-
тел на China Railway International от-
беляза, че от откриването на нова-
та железопътна линия се забеляз-
ва значително увеличение на броя 
на туристите, които посещават Но-
ви Сад. Това не само допринася за 
активизирането на туристическата 
икономика в региона, но и укреп-
ва значението на маршрута.

„За да успее международното 
сътрудничество, е необходимо да 
се предприемат активни мерки за 
премахване на ограниченията и ба-
риерите, които пречат на между-
народното развитие. Само по този 
начин можем да създадем по-до-
бри условия за взаимодействие и 
растеж между държавите, което ще 
доведе до по-устойчиво и благопри-
ятно бъдеще за всички.“ Ма Дзюн-
чъ коментира още, че завършване-
то на железопътната линия Унга-
рия-Сърбия в бъдеще може ефек-
тивно да компенсира недостига на 
железопътни връзки между двете 
страни в посока север-юг. Ефек-
тивното движение на хора и сто-
ки по железопътния транспорт мо-
же не само да стимулира мест-
ното икономическо развитие, но 
и да допринесе за по-нататъшно-
то укрепване на връзките между 

съвместно изграждане също се 
превърна във възможност за двете 
страни да засилят обмена и сътруд-
ничеството. В допълнение към съз-
даването на работни места, мест-
ните жители имат и възможности 
за повишаване на квалификацията 
и кариерното развитие. Най-мал-
ко 40 служители на сръбските же-
лезници са преминали специализи-
рано обучение, което ги прави ос-
новата на високоскоростните же-
лезопътни технологии в страната.

„Благодарение на концепцията 
за сътрудничество, предложена от 
китайската страна, изграждането на 
железопътната линия Унгария-Сър-
бия стана част от модернизацията 
на Сърбия“, заяви сръбският пре-
зидент Александър Вучич по вре-
ме на свое посещение на строител-
ната площадка на участъка.

Служител на China Railway 
International отбеляза, че след за-
вършването на строителството и 
отварянето за движение на цялата 
железопътна линия Унгария-Сър-
бия, времето за пътуване между 
столиците на двете страни ще бъ-
де намалено от 8 на само 3 часа, 
което може не само да разшири 
икономическото и търговското съ-
трудничество и обмена между две-
те страни, но също така е от голя-
мо значение за насърчаване на съв-
местното изграждане на „Един по-
яс, един път“ и Европейската стра-
тегия за развитие.

Според Ма Дзюнчъ в настоящ-
ия момент са редки инфраструк-
турните проекти, които се сравня-
ват с железопътната линия между 
Унгария и Сърбия. Този конкретен 
пример за сътрудничество не само 
е символичен, но също така пред-
ставлява истински резултат от ус-
пешното многостранно сътрудни-
чество. Той служи като вдъхновя-
ващ пример за съвместни проек-
ти между няколко държави, които 
имат потенциал да променят ли-
цето на региона и да подобрят ус-
ловията на живот на хората.

Унгария и Сърбия и в други сфе-
ри. Освен това, проектът е един 
прекрасен пример за успешно съ-
трудничество между Китай и ев-
ропейските страни като цяло, та-
ка че и двете страни да могат по-
добре да се интегрират в процеса 
на международно партньорство.

Изграждането на железопътната 
линия Унгария-Сърбия, като първа-
та европейска поръчка за китайска-
та технология за високоскоростна 
железница, се извършва в съответ-
ствие с европейските железопътни 
стандарти. Това е първият проект, 
който реализира докинг между же-
лезопътната технология и оборуд-
ването на Китай и техническите 
изисквания на Европейския съюз 
за железопътните връзки.

Дин Чун, директор на Центъ-
ра за европейски изследвания към 
университета „Фудан“, смята, че 
железопътната линия Унгария-Сър-
бия осигурява възпроизводим и об-
общаващ модел на сътрудничест-
во. Проектът е пример за как да 
се постигне ефективна интеграция 
на китайските програми и европей-
ските стандарти.

С появата на китайски висо-
коскоростни железопътни тех-
нологии в Европа, процесът на 

на развиващите се пазари.
На 17 май Китай офи-

циално публикува иконо-
мическите данни за април, 
потвърждавайки тези външ-
ни очаквания. Национал-
ната добавена стойност на 
промишлеността над опре-
деления размер се е увели-
чила с 6,7% на годишна ба-
за, ускорявайки се с 2,2% 
в сравнение с предходния 
месец; индексът на очак-
ванията за производство-
то и стопанската дейност 
на предприятията продъл-
жава да се намира в зона-
та на по-висок подем; ин-
дексът на стопанската дей-
ност в сектора на услугите 

се намира в зоната на подем 
за четвърти пореден месец. 
Поредицата от данни, очер-
таващи възходяща крива, 
показва, че икономическо-
то функциониране на Ки-
тай е стабилно, а възходя-
щата тенденция продължа-
ва, натрупвайки положител-
ни фактори.

За предприятията паза-
рът означава печалба. Как е 
представянето на китайския 
мегапазар? От януари до 
април общите продажби 
на дребно на потребител-
ски стоки са нараснали с 
4,1 % на годишна база. Ци-
фровото потребление и по-
треблението в областта на 

културата и туризма са да-
ли нов тласък на възстано-
вяването на потребителския 
пазар. През същия период 
онлайн продажбите на фи-
зически стоки на дребно са 
се увеличили с 11,1% на го-
дишна база.

В същото време резул-
татите от външната търго-
вия на Китай също доне-
соха лъч надежда на све-
та. През април вносът и из-
носът на стоки в Китай се 
увеличи с 8% на годишна 

база; мащабът на вноса и 
износа от януари до април 
достигна рекордно високи 
стойности за същия период 
в историята. Автомобилни-
ят износ нарастват с пове-
че от 20%. В момент, кога-
то възстановяването на све-
товната икономика е сла-
бо, вносът и износът на Ки-
тай демонстрират по-голя-
ма от очакваната устойчи-
вост, което засилва довери-
ето на чуждестранните ин-
веститори.
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а 14 май САЩ 
обявиха ново уве-
личение на ми-
тата за китайски 
стоки, включи-
телно електри-

чески автомобили, лити-
еви батерии, фотоволтаич-
ни продукти, както и клю-
чови минерали, полупровод-
ници, стомана, алуминий, 
пристанищни кранове и др. 
Сред тях митата за електро-
мобили са главозамайващи 
– от 27,5% до 102,5%, за со-
ларни клетки – от 25% до 
50%, а за литиеви батерии 
– от 7,5% до 25%.

Японската медия „Нихон 
Кейзай Шимбун“ посочва, 
че китайският сектор, свър-
зан с новите енергийни из-
точници, не разчита на аме-
риканския пазар и допъл-
нителните американски ми-
та едва ли ще имат същест-
вено въздействие върху ки-
тайските компании.

„Блумбърг“ също анали- 

зира и прави изводът, че 
действията на американ-
ското правителство към ки-
тайския сектор на зелени-
те технологии „почти няма 
да отслаби икономическия 
растеж на Китай“.

Анализатори изтъкват, че 
американските политици се 
стремят да използват сред-
ства за търговска защита, 
за да потиснат благоприят- 
ното индустриално разви-
тие на Китай и да търсят 
по-добра конкурентна сре-
да за собствените си пред-
приятия. САЩ са основен 
конкурент на Китай в об-
ластта на производството, 
свързано с нови енергийни 
източници, и търсят да за-
пазят позицията си в све-
товната индустриална ве-
рига. Същевременно този 
подход прилича по-скоро 
на „политическо шоу“ пре-
ди тазгодишните избори в 
САЩ. Защото американска-
та икономика е засегната 

от висока инфлация, висок 
бюджетен дефицит и дру-
ги многобройни трудности.

Фактите доказват, че 
зелената индустрия на Ки-
тай е способна на откри-
та конкуренция, което не 
само обогатява глобални-
те доставки, но и подобря-
ва потискането на инфлаци-
ята в световен мащаб. Сек-
торът също така дава ог-
ромен принос за справяне 
с климатичните промени 
и подкрепя зелената тран-
сформация.

САЩ използват всички 
средства да потиснат Ки-
тай, но въпреки това няма 
да успеят да спрат разви-
тието на страната. Те само 
показват на света хаоса в 
техните политики и се ут-
върждават като „междуна-
роден нарушител на пра-
вилата“. Използвайки тези 
нови мерки, САЩ само ще 
навредят на самите себе си.

В отговор на решението 

на САЩ да наложат изклю-
чително високи мита на оп-
ределени вносни продукти 
от Китай, китайското по-
солство във Вашингтон за-
яви, че ходът на САЩ е ти-
пичен протекционизъм, по-
литическа манипулация и 
тормоз. Тези действия са в 
разрез с ангажимента на 
президента Джо Байдън, 
че страната му не възна-
мерява да ограничи разви-
тието на Китай и да се от-
късне икономически от не-
го, както и с консенсуса на 
лидерите на двете държави.

Китай настоява САЩ да 
спазват правилата на Све-
товната търговска организа-
ция и незабавно да отменят 
наложените тарифни мерки, 
за да не бъде нарушено съ-
трудничеството. Китай ще 
предприеме всички необ-
ходими мерки да защити 
своите права и интереси, 
подчерта категорично ки-
тайското посолство.

ато „историче-
ско“ определи в 
интервю за КМГ 
унгарският пре-
миер Виктор Ор-
бан посещение-

то на китайския председа-
тел Си Дзинпин в страна-
та му. Какво обаче се крие 
за това определение? 

Краткият отговор е пол-
зотворните резултати от 
двустранното сътрудничест-
во, изтъква в коментар ан-
глоезичното китайско изда-
ние „Глобъл таймс“. 

По време на визитата 
двамата лидери излязоха 
със съвместната деклара-
ция, в която обявиха пови-
шаването на нивото на ки-
тайско-унгарските отноше-
ния от всеобхватно страте-
гическо партньорство до 
всеобхватно стратегическо 

партньорство, изтъква из-
данието. 

Според анализатори това 
означава, че взаимното по-
литическо доверие, страте-
гическият консенсус, коор-
динацията и сътрудничест-
вото между Китай и Ун-
гария ще продължат да се 
развиват без оглед на про-
мените във външната сре-
да и че могат да устоят на 
всякакви изпитания. Освен 
това двете страни подписа-
ха повече от 10 документа 
за сътрудничество, което ще 
даде нов тласък на връзки-
те им в бъдеще.

Ентусиазираната, прия-
телска и искрена атмосфе-
ра в Будапеща убеждава ун-
гарците, че като добри при-
ятели и всестранни стра-
тегически партньори Ки-
тай и Унгария се впускат в 

„златно пътешествие“, кое-
то само ще се подобрява с 
напредването.

Тази година се навърш-
ват 75 години от установя-
ването на дипломатически 
отношения между Китай 
и Унгария. През този пе-
риод двете страни следват 
принципите на равнопос-
тавеност, взаимно доверие, 
взаимопомощ и взаимноиз-
годно сътрудничество. По 
време на COVID-19 Китай 
предостави на Унгария го-
лямо количество противо-
епидемични материали, а 
Орбан отиде на летището, 
за да ги посрещне. 

Унгария многократно и 
твърдо е подкрепяла уси-
лията на Китай да защи-
ти основните си интереси, 
тя стана и първата европей-
ска страна, която подписа 

документ за сътрудничест-
во с Пекин по „Един пояс, 
един път“. Китайската кух-
ня, китайският език и бой-
ните изкуства печелят все 
по-голяма популярност в 
европейската страна, която 
на свой ред разшири изно-
са на селскостопански про-
дукти за Китай. 

Фактите показват, че ки-
тайско-унгарските отноше-
ния се намират в най-до-
брия си период и е съвсем 
правилно да се задълбочат 
още повече. Единствени-
ят правилен избор е две-
те страни да продължат да 
повишават нивото на отно-
шенията си и да обогатяват 
тяхното съдържание, а об-
менът между Китай и Унга-
рия да дава пример за дру-
гите страни и народи, по-
сочва „Глобъл таймс“.

бщата стойност 
на производство-
то на услуги за 
сателитна нави-
гация и позицио-
ниране в Китай 

е достигнала 536,2 милиарда 
юана (74,23 милиарда дола-
ра) през 2023 г., което пред-
ставлява увеличение от 7,09 
процента на годишна база. 

Това показват официал-
ните данни от нова Бяла 
книга за развитието на ин-
дустрията, която бе публи-
кувана неотдавна.

До края на 2023 г. броят 
на китайските компании в 
сектора достига близо 20 000,  
а заявките за патенти над-
хвърлят 119 000. 

Поради големия брой 

сателити, необходими за ра-
ботата на нарастващата на-
вигация и необходимостта 
за предаване на данни, ки-
тайското правителство по-
ставя акцент върху индус-
триите за сателитен интер-
нет и навигация.

През 2023 г. китайски-
те търговски аерокосмиче-
ски компании изпълниха 

26 мисии за изстрелване 
на ракети, представлява-
щи 39 процента от общия 
обем на космическите из-
стрелвания. 

Прогнозите за 2024 г. 
оценяват размера на търгов-
ския аерокосмически пазар 
на над 2,3 трилиона юана.

Фактите 
доказват, 
че зелената 
индустрия на 
Китай е способна 
на открита 
конкуренция, 
което не само 
обогатява 
глобалните 
доставки, но 
и подобрява 
потискането на 
инфлацията в 
световен мащаб

Според 
анализаторите 
взаимното 
политическо 
доверие, 
стратегическият 
консенсус и 
сътрудничеството 
между Китай 
и Унгария ще 
продължат да се 
развиват без оглед 
на промените в 
външната среда

Новите високи мита за китайски продукти 
само ще навредят на САЩ

Добър пример за сътрудничество и партньорство 
на другите страни

Индустрията за сателитна навигация в Китай 
надхвърля 530 милиарда юана през 2023 г.
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зкуственият ин-
телект, разбира 
се, е нещо, кое-
то често се дис-
кутира в научни-
те среди и обще-

ството. Но освен него има 
и много други нови произ-
водствени сили, които веро-
ятно предизвикват опреде-
лени притеснения за хора-
та, но също им дават и не-
имоверно големи възмож-
ности. Към днешна дата 
Китай ускорено изгражда 
една нова и модернизира-
на индустриална система, 
подкрепена от новите про-
изводствени сили. 

Актуалното търсене на 
пазара и новите инвести-
ционни възможности както 
за вътрешнокитайския па-
зар, така и за международно 
сътрудничество все по-чес-
то излизат на дневен ред. 
Според китайски и светов-
ни експерти те дават широ-
ко поле за развитие на биз-
неса, науката и иновациите, 
както и за взаимноизгодно 
сътрудничество между раз-
лични международни фак-
тори както частни, така и 
държавни.

Дори директорката на 
Международния валутен 
фонд Кристалина Георги-
ева заяви неотдавна, че Ки-
тай е първенец сред разви-
ващите се икономики от 
гледна точка на готовност 
и развитие на изкуствения 
интелект, както и страна с 
добре развита цифрова ин-
фраструктура. 

Според нея създаването 
на една работна рамка за 
регулация на изкуствения 
интелект, както и засилва-
не на сътрудничеството на 
Китай с други световни ли-
дери ще засили допълнител-
но страната.

Както някога индустри-
алната революция е пос-
лужила като двигател за 
цялостна трансформация 
в света – вярно, в начало-
то с определени проблеми 
и предизвикателства, но 
по-късно е довела до на-
шето съвремие с всичките 
му плюсове – така и днес 
новите производствени си-
ли създават една икономи-
ка с много по-голяма доба-
вена стойност. Разбира се, 
много хора се притесняват, 

И
обясняват различни анали-
затори и експерти. Рамки-
те, зададени от китайските 
власти за развитието на но-
вите производствени сили, 
също така задвижват и ло-
гистичните вериги по цяло-
то земно кълбо.

Един пример. Само на 
Кантонския панаир са би-
ли изложени над 90,000 ин-
телигентни продукта, пред-
ставляващи новите произ-
водствени сили, създадени 
от 3600 различни предпри-
ятия и бизнеси. Сред тях са 
батерии, бионични изкуст-
вени ръце, свързани с мо-
зъка, програми за прецизни 
преводачески услуги с из-
куствен интелект, роботи и 
машини, правещи по-лесна 
работата на поточни линии 
и много други неща.

Всичко това е доказа-
телство, че Китай извърш-
ва сложния, но нужен пре-
ход от промишлен произво-
дител, използващ огромна 
работна ръка, до качестве-
но нова технологична ба-
за, която задвижва индус-
трията по нов, по-ефекти-
вен, енергийно балансиран 
и щадящ начин. 

Днес Китай е много 
по-продуктивен, представя 
много повече висококачест-
вени технологични проду-
кти, и въпреки това създа-
ва достатъчно заетост, пови-
шавайки стандарта на жи-
вот на населението си, как-
то и на хората в партньор-
ските държави.

Има ли предизвикател-
ства пред новите производ-
ствени сили? Разбира се, че 
има, точно както е имало 
при индустриалната рево-
люция, но китайският опит 
ни показва, че нещата мо-
гат да се вършат разумно, 
с грижа за хората и в опре-
делени рамки, като вместо 
да лишават някого от работ-
ни места, да подобрят чо-
вешката производителност 
и дейност.

Това, разбира се, може 
да стане само с внимател-
на регулация, постепенни 
промени и когато се при-
еме подход в обществен, а 
не в частен интерес.

А в това Китай винаги 
е бил първенец, защото со-
циализмът с китайски ха-
рактеристики използва па-
зарните сили и икономи-
ческото развитие за подо-
бряване на благосъстояние-
то на китайската нация, а 
не заради печалбата сама 
по себе си, както поняко-
га се случва в някои раз-
вити страни. 

И днес Китай е лидер 
при производството на фо-
товолтаици, възобновяеми 
енергийни източници, елек-
тромобили, литиеви бате-
рии и, разбира се, изкуст-
вен интелект.

Китайският икономиче-
ски модел активно започва 
да се променя от този на 
традиционна промишлена 
сила към икономика, коя-
то прилага новите произ-
водствени сили и създава 
нов модел на растеж, който 

задвижва всички сфери на 
живота. 

Впрочем именно тези 
промени са доказателство-
то, с което лесно се обор-
ват нападките на някои за-
падни медии, че китайският 
икономически модел е из-
черпан и страната ще има 
сериозни проблеми. 

Всъщност Китай няма 
сериозни икономически 
проблеми, както вещаят 
тези американски (и други 
западни) медии и полити-
ци, а просто преминава в 
качествено ново икономи-
ческо измерение, извърш-
вайки прехода към новите 
производствени сили, кои-
то вече дават своите плодо-
ве и задвижват растежа на 
икономиката на КНР (кой-
то както и да се погледне, е 
по-стабилен и сериозен от 
този на която и да било за-
падна държава).

На различни техноло-
гични и бизнес изложения, 
организирани в цялата стра-
на, Китай, инвеститорите от 
цял свят остават все по-из-
ненадани и заинтересовани 

науКа

За пореден път в Китай се извършва голяма 
историческа промяна, която вероятно ще афектира 
цялостното развитие на света. Неотдавна в страната 
се проведе Китайският форум за развитие, където 
бяха обсъдени въпросите за качествено новите 
производствени сили в 21-ви век, сред които 
изкуственият интелект, електромобилите и други 
сектори на бъдещето. Оказва се, че неусетно, докато 
в много страни още не е започнал сериозен дебат по 
тези теми, Китай вече култивира и развива качествено 
нови производствени сили, които водят до по-ускорени 
темпове на развитие и подпомагат икономиката и 
обществото. А има ли рискове зад всичко това, кои ще 
бъдат глобалните лидери в тези сфери и колко важни 
са те за цялостното човешко развитие?

Китай вече развива новите  
производствени сили на 21-ви век

от нескончаемия поток от 
нови производствени сили 
и стоки, които китайците 
създават. От индустриални 
роботи до различни прило-
жения на изкуствения инте-
лект или пък възобновяеми 
енергийни източници, ки-
тайските учени, бизнесът и 
държавата не спират проце-
са на технологичната и ико-
номическа трансформация. 

Всичко това дава импулс 
не само за развитието на 
самия Китай, но и за ед-
на интелигентна и ускоре-
на индустриализация и мо-
дернизация на другите раз-
виващи се страни, повече-
то от които работят в тясно 
сътрудничество с Китайска-
та народна република, на-
пример в рамките на ини-
циативи като „Един пояс, 
Един път“ и не само това.

Цените на високотехно-
логичните продукти по цял 
свят също така падат и ста-
ват все по-достъпни за ма-
совия потребител, дребния 
и среден бизнес, благодаре-
ние на китайското произ-
водство и развитие, както 

че тези нови производстве-
ни сили ще застрашат ра-
ботни места и социалната 
сфера в различни страни, 
но китайският пример по-
казва, че новите технологии 
могат да се развиват стрем-
главо, служейки на хората, а 
не застрашавайки труда им. 
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индзян е разде-
лен на Джунгар-
ския басейн на 
север и Тарим-
ския басейн на 
юг от планинска 

верига Тяншан и е относи-
телно слабо населен. Други 
големи планински вериги в 
Синдзян са Памир и Кара-
корум на югозапад, Кунлун 
на юг (по границата с Ти-
бет) и Алтай на североиз-
ток (споделени с Монголия). 
Най-високата точка е осем-
хилядникът K2 (8611 метра 
над морското равнище). 

Голяма част от Тарим-
ския басейн е зает от пусти-
нята Такламакан. Джунгар-
ският басейн е малко 
по-хладен и получава мал-
ко повече валежи от Та-
римския басейн. Планин-
ската верига Тяншан беле-
жи границата между Синд-
зян и Киргизстан при про-
хода Торугарт. 

През Синдзян от изток 
до северозападната грани-
ца минава и най-извест- 

С

Синдзян-Уйгурският автономен регион е 
разположен в северозападната част на Китай, 
на кръстопътя на Централна Азия и Източна 
Азия. Синдзян се простира на над 1,6 милиона 
квадратни километра и има около 25 милиона 
жители. Регионът граничи със страните 
Афганистан, Казахстан, Киргизстан, Монголия, 
Пакистан, Русия, Таджикистан и Индия, а 
също и с Тибетския автономен регион и 
провинциите Гансу и Цинхай.

Синдзян – домът на повече  
от 40 различни етнически групи

ният маршрут на истори-
ческия Път на коприната.

Далече от океана 
и близо до високи 

планини, Синдзян има 
континентален сух климат. 
Поради големите пустини 
местности растителните 
видове тук са ограничени. 
Животинският свят е разно- 
образен  и големите ловни 
игри са една от атракции-
те на Тяншан. 

Планините са населени 
от антилопи, диви кози, ди-
ви овце, леопарди, вълци, 
мечки, мармоти, диви коне, 
диви камили и др. Змиите 
са безвредни, за разлика от 
скорпионите и стоножките. 
В планините има голямо 
разнообразие от пеперуди.

Синдзян е населен от 
повече от 40 различни ет-
нически групи, като най-го-
лямата са уйгурите, след 
тях представителите на ет-
носа хан. Други малцин-
ствени групи включват  
хуей (китайски мюсюл- 

своята стратегия за разви-
тие на западните региони на 
страната и този план пре-
върна Синдзян в основен 
фокус. 

Ускоряването на разви-
тието в региона е предназ-
начено от Китай за пости-
гане на редица цели, вклю-
чително стесняване на ико-
номическата разлика меж-
ду Синдзян и по-развитите 
източни провинции, както 
и облекчаване на политиче-
ското недоволство и пробле-
мите със сигурността чрез 
намаляване на бедността и 

мани), монголци, калка, 
казахстанци, узбекистан-
ци и др.

На територията на Син- 
дзян се намират няколко 
големи града. Урумчи – ре-
гионалната столица някога 
е била земеделски център 
на Джунгарския басейн, 
но после претърпява зна-
чително индустриално и 
търговско развитие. Град 
Карамай, също в басейна 
на Джунгар, е значителен 
земеделски център. Други 
големи градове са Кулджа, 
Кашгар, Турфан и др.

БВП на Синдзян е около 
1,774 трилиона юана (263 
млрд. щ. д.) към 2022 г. 
Икономическият растеж 

е подхранван от открива-
нето на изобилни запаси 
от въглища, нефт, газ, как-
то и от политиката, въве-
дена от Държавния съвет 
за стимулиране на иконо-
мическото развитие в За-
паден Китай.

Икономическото разви-
тие на Синдзян е приори-
тет за Китай. През 2000 г.  
правителството формулира 

Град Кашгар
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повишаване на стандарта 
на живот. 

Заради сухия климат 
обработваема земя  

в Синдзян зависи изцяло 
от напояването. 

Различните етнически 
групи в региона имат ве-
ковен опит в опазването на 
водата. След 50-те години на 
20-и век кладенците в райо-
на са допълнени в огромни 
мащаби от канали, язови-
ри и обработваемата земя 
се увеличава многократно.

Синдзян сам покрива 
нуждите си от зърнени хра-
ни. Около половината от ре-
колтата е пшеница, отглеж-
дат се също царевица, ориз 
и просо. 

Памукът е важна култу-
ра, като Синдзян е най-го- 
лемият износител на памук 
в света, произвеждайки 84 

находища се разработват и 
в двата басейна. Построени 
са тръбопроводи запад-из-
ток за транспортиране на 
природен газ от Синдзян 

Добивът на нефт и при-
роден газ в басейните Та-
рим и Хами се разширя-
ва значително от края на 
80-те години, като големи 

процента от китайския па-
мук, докато страната осигу-
рява 26 процента от глобал-
ния износ на памук.  

Синдзян е един от ос-
новните производители на 
плодове в Китай. Захарна-
та индустрия също е добре 
развита.

Минералните ресурси
включват находища на въ-
глища, желязо, цинк, хром, 
никел и мед, както и молиб-
ден и волфрам (използвани 
за укрепване на стоманата). 
Златото се добива по юж-
ните склонове на планина-
та Алтай. 

През последните десети-
летия в Синдзян бяха от-
крити изобилни запаси от 
нефт и минерали и в мо-
мента това е най-големият 
район за производство на 
природен газ в Китай.

новния материал полиси-
лиций. През 2020 г. 45 про-
цента от световното произ-
водство на полисилиций от 
соларен клас е в Синдзян. 

От голямо значение за 
икономиката е и магистра-
лата „Каракорум“. Това е 
най-високият асфалтиран 
международен път на све-
та, който свързва Ислама-
бад, Пакистан, с град Каш-
гар през прохода Хундже-
раб, където е и най-висока-
та му точка (4693 м).

Местното население 
на Синдзян упражнява 
разнообразни културни 

традиции. 
Преобладаващото уйгур-

ско население е съсредото-
чено в селата. Особено по-
пулярна е уйгурска тради-
ция на сценичните изкуства, 
наречена мукам, която на-
бляга на древни песни и 
танци, придружени от тра-
диционни инструментални 
групи. 

Известни местни заная- 
ти са изработването на ки-
лими, малки мечове, му-
зикални инструменти на 
различните малцинствени 
групи, както и изделия от 
нефрит и малки филцови 
шапки, които са особено 
популярни сред туристите.

Синдзян е дом  
на неповторими 

живописни места и 
прочути културни реликви 

в допълнение към коло-
ритните си етнически ха-
рактеристики. Древният 
Път на коприната пресича 
целия регион, приблизител-
но по линията изток-запад, 
и има множество храмове 
и древни градове по марш-
рута. 

Зоните със специално 
внимание включват езеро-
то Тиен в планината Богда, 
пещерите Кизил в северния 
край на Таримския басейн 
близо до древния будистки 
център Куча и мястото на 
древната столица на Гаочан 
и пещерите Безеклик Хиля-
дата Буди на планината Ху-
оян („Пламтящата“), нами-
ращи се близо до Турфан. 

до градовете на източното 
крайбрежие на Китай.

Тежката промишленост 
на Синдзян включва заво-
ди за желязо и стомана и 
циментова фабрика в Уру-
мчи, както и завод за сел-
скостопански инструменти 
в Кашгар. 

Създадени са големи 
нефтохимически заводи в 
Карамай, Душанзи, Урум-
чи, Корла (в Североизточ-
ния Таримски басейн) и 
Дзъпу (в западния край на 
басейна). Производството 
на топлоенергия също е ва-
жна придобивка за региона. 

Индустрии, преработ-
ващи селскостопански и 
животински продукти, са 
създадени в близост до из-
точниците на суровини 
и включват няколко тек- 
стилни фабрики и мелници 

за захарно цвекло.
Синдзян е основен про-

изводител на компоненти 
за слънчеви панели поради 
големите находища на ос- 

Централният дял на Тяншан

Столицата Урумчи

Езерото Канас  
в долината на Алтай

Напоителната система 
Карез, едно от трите 

големи инженерни 
чудеса на древен Китай

Планините Кунлун  
между Синдзян и Тибет
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Китай си партнира с над 100 държави по проекти 
за зелена енергия, като помага за намаляване  
на разходите за екологичен преход

итай играе решаваща 
роля в производството 
на нови енергийни про-
дукти и намаляването 
на глобалните въглерод-
ни емисии. Като най-го-

лемият световен производител на 
нови енергийни превозни средства, 
Китай използва своята индустри-
ална мощ, за да изпълни своите 
ангажименти за намаляване на 
емисиите. Китайският национален 
алианс за големи данни за нови 
енергийни превозни средства нас-
коро обяви, че през март месечни-
те намаления на въглеродни еми-
сии от нови енергийни превозни 
средства са надхвърлили 9 мили-
она тона за първи път, важен кра-
йъгълен камък в зеленото разви-
тие на Китай.

Данни от Националната енер-
гийна администрация показват, че 
Китай е допринесъл с над 50 про-
цента от 510-те гигавата новоин-
сталирани мощности за възобно-
вяема енергия в световен мащаб 
през 2023 г.

Увеличаването на намаленията 
на въглеродните емисии от елек-
тромобилите на Китай и инстали-
рания капацитет за възобновяема 
енергия е благодат за енергийния 
преход на Китай и света като ця-
ло, посочва Агенция Синхуа.

Китай ще осигурява почти 60 
процента от новите възобновяеми 
мощности, които се очаква да за-
почнат да функционират в световен 
мащаб до 2028 г. Това прави Ки-
тай основен участник в глобална-
та цел за утрояване на възобновя-
емите мощности в света до 2030 г.,  

каза Международната агенция по 
енергетика (IEA).

Китай се очертава като осно-
вен глобален играч чрез износ на 
достъпни нови енергийни продукти 
за потребителите по целия свят.

Global EV Outlook 2023 прогно-
зира, че извън Китай има нужда 
производителите на оригинално 
оборудване да предлагат достъпни 
опции на конкурентни цени, за да 
се даде възможност за масово при-
емане на зелените производства. 
Благодарение на капацитета на 
Китай да произвежда по-голяма-
та част от индустриалните проду-
кти, той спечели значително кон-
курентно предимство в производ-
ството на достъпна продукция в 
новия енергиен сектор.

Най-забележим е възходът на 

BYD, водещ производител на елек-
тромобили в Китай. Успехът му до 
голяма степен се дължи на него-
вата стратегия за вертикална ин-
теграция и собствено произведе-
ни основни компоненти, което во-
ди до значителна ефективност на 
разходите. Компанията произвеж-
да компактни коли под 10 000 щат-
ски долара, блестящи спортни се-
дани за по-малко от 30 000 долара.  
Китай произвежда разнообразна 
гама електрически превозни сред-
ства, които отговарят на нуждите 
на глобалните клиенти.

Като най-голям производител 
на нови енергийни превозни 
средства, Китай използва 
своята индустриална мощ, за 
да изпълни ангажиментите си 
за намаляване на вредните 
емисии

Китайските вятърни и фотовол-
таични енергийни продукти също 
се изнасят в над 200 страни и реги-
они, което спомага за намаляване 
на разходите за производство на 
електроенергия в световен мащаб.

Възходът на новата енергийна 
индустрия на Китай дава тласък 
света към зелено и нисковъглерод-
но бъдеще, посочва Синхуа.

Инвестициите на китайски 
предприятия в чиста енергия в 
чужбина обхващат големи дър-
жави и региони, в които се раз-
виват вятърни, фотоволтаични и 
водноелектрически проекти. Тези 
инвестиции, базирани на взаим-
на изгода и печеливши резултати, 
подкрепят местния нисковъглеро-
ден растеж.

Китай си партнира с над 100 
държави по проекти за зелена енер-
гия, като помага за намаляване на 
разходите за екологичен преход и 
решава проблеми, сред които не-
достига на електроенергия. Китай 
осъществява различни форми на 
сътрудничество в зелените проек-
ти в рамките на програмата „Зе-
лен пояс, един път“.

Китай се сътрудничи с други 
държави, с които има дългосрочни 
ангажименти, дълбока интеграция 
и активен принос към местното 
икономическо и социално разви-
тие. Това включва стратегически 
партньорства, трансфер на техно-
логии и локализирано производ-
ство, които са от съществено зна-
чение, за да се гарантира, че тър-
говията носи взаимни ползи.

Както отбелязва списание 
Diplomat, страните от Югоизточ-
на Азия активно ухажват китайски 
компании за електромобили за съ-
трудничество, което не само укреп-
ва наложителния преход от пре-
возни средства с изкопаеми гори-
ва, но също така подхранва ико-
номическия растеж чрез техноло-
гичен обмен. 

Ерик Солхайм, бивш замест-
ник генерален секретар на ООН 
и бивш изпълнителен директор 
на ООН за околната среда, казва, 
че за зелената трансформация на 
света Китай е незаменимата на-
ция. Според него „Силата на Ки-
тай да помогне на света да стане 
зелен е огромна“.

Н
якои западни държави не пестят сили да 
спекулират с т. нар. свръхпроизводство 
в секторите, свързани с новите енергий-
ни източници в Китай. В същото вре-
ме в последната глобална анкета на Ки-
тайската медийна група 84,86% от све-

товните респонденти са заявили, че търсенето на 
технологии и продукти, свързани с новите енергий-
ни източници, всъщност е достатъчно голямо и т. 
нар. свръхпроизводство е обосновано. 86,05% от ан-
кетираните са на мнение, че производственият ка-
пацитет се определя от пазарното търсене и пред-
лагане, а умереният превес на производството над 

търсенето благоприятства конкуренцията и елими-
нира изостаналия капацитет. 

Глобалната анкета показва, че участниците в ан-
кетата са съгласни, че ускоряването на технологич-
ните иновации и пазарната конкуренция са клю-
чът за насърчаване на успешното и бързо развитие 
на секторите за нова енергия. 

В епохата на глобализацията сътрудничеството е 
правилният начин към решаване на проблемите, а 
политизирането на икономическите въпроси и оп-
итите за обвързването им с въпросите на нацио-
налната сигурност не са в съответствие с пазарни-
те норми, коментират китайски медии.

Близо 90% от участниците в анкета  
оценяват високо приноса на Китай  
за глобалното екологично развитие

К

През последните години продукти от новата енергийна 
индустрия на Китай, като електрически превозни 
средства (EV) и фотоволтаични продукти, оставиха 
своя отпечатък на световния пазар. Това предизвика 
разгорещени дискусии сред наблюдателите за степента, 
в която китайските нови енергийни технологии и 
продукти са от полза за техните общества. Всъщност 
напредъкът на Китай в тази индустрия не само насърчава 
собственото му устойчиво развитие, но също така има 
положителни последици за световната общност.

Китай е незаменим за 
зелената трансформация на 
света. Силата му да помогне 

на света да стане зелен е 
огромна, убеден е бившият 

заместник генерален секретар 
на ООН Ерик Солхайм

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов
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Обсерваторията „Уалигуан“ вече 30 години 
„измерва температурата на Земята“

У
ан Дзиенцюн е на 
43 години и е за-
местник-директор 
на Китайската об-
серватория за на-
блюдение на гло-

балната атмосфера на вър-
ха на планината Уалигуан 
в Цинхай-тибетското пла-
то, Северозападен Китай. 
Това е най-високата базо-
ва обсерватория в света във 
вътрешността на Евразия. 
Уан работи там от 2003 г. 
и вече повече от 20 години 
„измерва температурата на 
Земята“, с усмивка разказ-
ва той.

Разположена на повече 
от 3800 метра над морското 
равнище в провинция Цин-
хай, обсерваторията е пус-
ната в експлоатация на 17 
септември 1994 г. Тя е ед-
на от 32-те глобални базови 
обсерватории, създадени от 
Световната метеорологична 
организация. „Уалигуан“ е 
оборудвана с най-съвремен-
ни инструменти за измерва-
не на различни атмосфер-
ни параметри, включително 
въглероден диоксид, метан 
и други парникови газове. 
Тези данни са от съществе-
но значение за учените, кои-
то анализират климатични-
те промени и техните дъл-
госрочни ефекти върху на-
шата планета.

Обсерваторията „Уалигу-
ан“ е идеално място за на-
блюдение на атмосферата. 
„Тук на върха ние сме на 
фронтовата линия в борбата 
срещу климатичните про-
мени,“ споделя Уан, гледай-
ки към безкрайните прос-
тори на платото. „Работата 
ни е жизненоважна за раз-
бирането на глобалните ат-
мосферни процеси и тяхно-
то въздействие върху кли-
матичните модели.“

Но за Уан Дзиенцюн то-
ва също е място, където до-
ри привидно прости зада-
чи могат да бъдат много 
предизвикателни. „Голямата 

за доказване на глобално-
то изменение на климата и 
подкрепа на Рамковата кон-
венция на ООН в тази об-
ласт. Тези данни са изклю-
чително важни за разбира-
нето на тенденциите в еми-
сиите на парникови газове и 
тяхното влияние върху гло-
балното затопляне. Събира-
нето на такива данни изис-
ква прецизни и непрекъсна-
ти измервания, което пра-
ви обсерваторията „Уали-
гуан“ критичен компонент 
от глобалната мрежа за мо-
ниторинг на атмосферни-
те промени. Резултатите до-
принасят за глобалните на-
учни усилия за моделира-
не и предсказване на кли-
матичните промени и фор-
миране на политиките за 
тяхното смекчаване. „Това 
е ярък пример как Китай, 
като отговорна голяма дър-
жава, активно участва и ръ-
ководи глобалното управле-
ние на околната среда“, ко-
ментира Фу Ян, главен ин-
женер на метеорологично-
то бюро на Цинхай.

Уан Дзиенцюн и него-
вият екип не само събират 
данни, но също така актив-
но участват в международни 
научни програми и проекти, 
сътрудничейки си с водещи 
изследователски институ-
ти по целия свят. „Нашата 
работа е като мост между 
миналото и бъдещето. Ние 
предоставяме информация, 
която ще помогне на бъде-
щите поколения да разберат 
и да се справят с предизви-
кателствата на климатич-
ните промени“, казва Уан с 
гордост. Работата в тази от-
далечена обсерватория не е 
без предизвикателства. Екс-
тремните климатични усло-
вия и изолацията изискват 
издръжливост и отдаденост. 
Но за Уан, който е посве-
тил живота си на тази ка-
уза, тези трудности са част 
от мисията да защити на-
шата планета. „Когато зна-
еш, че усилията ти допри-
насят за нещо толкова ва-
жно, всяка жертва си заслу-
жава“, заключава той.

това в радиус от 50 кило-
метра не се допускат про-
мишлени или минни пред-
приятия. Всичко това пра-
ви ежедневието на експер-
тите там много по-специ-
фично от това на обикнове-
ните изследователи в инсти-
тутите в големите градове.

Наблюдателите на зем-
ната атмосфера тук се бо-
рят със суровата среда, за 
да следят изкъсо и детайл-
но парниковите газове и 
въглеродния диоксид. По-
настоящем обсерваторията 
е в състояние да наблюдава 
30 елемента с висока плът-
ност през целия ден, като 
произвежда над 60 000 из-
следователски данни всеки 
ден и формира система за 
наблюдение, която обхва-
ща основните атмосферни 
компоненти.

Едно от най-представи-
телните постижения от по-
следните 30 години е раз-
работването на „Кривата 
на въглеродния диоксид“, 
която е известна още като 
„Кривата на Уалигуан“, из-
влечена от наблюденията в 
станцията и актуализирана 
ежегодно. Тези измервания 
са аналогични на извест-
ната „Крива на Кийлинг“ 
(Keeling curve), която пред-
ставлява дългосрочните из-
мервания на концентрация- 
та на въглероден диоксид 
в атмосферата, започнати 
през 1958 г. в обсерватори-
ята на Мауна Лоа в Хавай. 
Двете измервания се пре-
върнаха във важна основа 

надморска височина ид-
ва със специфични детай-
ли от ежедневието, които 
иначе не ти влияят. Кога-
то пристигнах тук за пър-
ви път, обикновеното ходе-
не или качване на стълби 
се чувстваше все едно но-
ся 30 килограма багаж на 
гърба си. За секунди оста-
вах без дъх, ако вървя малко 
по-бързо. Имах раздразни-
телно главоболие през це-
лия ден и почти не можех 
да спя през нощта.“ Освен 
това, средната годишна тем-
пература на станцията е под 
нула градуса по Целзий, а 

Модернизираното 
съоръжение за 
синхротронно 
излъчване в 
Шанхай, ключова 
научно-техническа 
инфраструктура 
в Източен Китай, 
която има за цел да 
разкрие мистериите 
на микроскопичния 
свят, премина 
успешно неотдавна 
национална 
проверка и е готово 
за работа.

средногодишното съдържа-
ние на кислород е еквива-
лентно на едва 67 процен-
та от това на морското рав-
нище. Освен това най-близ-
кият град е на повече от 20 
километра.

Човешката намеса тряб-
ва да бъде сведена до ми-
нимум, когато се извърш-
ват базови наблюдения на 
атмосферата. Затова наблю-
дателите често ядат предва-
рително приготвена храна в 
опит да избегнат отделяне-
то на дим при готвене, кое-
то може да повлияе на точ-
ността на данните. Освен 

Съоръжение за 
синхротронно 
излъчване в 
Шанхай премина 
националната 
проверка 
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Борбата с редките 
заболявания в Китай

ипсата на лекар-
ства е една от 
най-големите труд-
ности. Поради мал-
кия брой пациен-
ти, малкия пазар 

и високите разходи за на-
учни изследвания, съответ-
но ниската икономическа 
възвръщаемост, е трудно 
фармацевтичните компа-
нии да бъдат мотивирани 
да се фокусират върху то-
зи сегмент. 

Понастоящем на глобал-
ния пазар има едва около 
800 вида лекарства за ред-
ки болести, докато за пове-
че от 95% от тях такива не 
са налични.

През последните годи-
ни Китай възприе каталож-
но управление на редките 
болести и от година на го-
дина засилва подкрепата за 
изследванията и разработ-
ването на лекарствата за 
тях. През 2018 г. Държав-
ната здравна комисия пуб-
ликува първата група ред-
ките болести, включваща 
121 заболявания, а минала-
та година бе обявена и вто-
рата с още 207.

Същевременно повече 
изследователи и фармацев- 
тични компании насочват 
вниманието си към раз-
работката на лекарства за 

Л

Световната здравна организация определя редките болести 
като заболявания или поражения, които засягат между 
0,065% и 0,1% от населението на Земята.
По данни на Международната федерация за редки болести,  
в световен мащаб са идентифицирани между 7000 и  
10 000 подобни заболявания, а броят на страдащите от тях, 
наричани още „медицински сираци“, е около 300 милиона. 
Поради изключително ниския процент на заболеваемост и 
възможности за лечение, редките болести са се превърнали  
в общ медицински проблем, с който се сблъскват  
всички държави.

здраве

Броят на медицинските сестри 
в Китай стабилно расте

Н
а 12 май се от-
белязва Между-
народният ден 
на медицински-
те сестри. Спо-
ред официал-

ните данни, публикувани 
от Националната здравна 
комисия, Китай отбеляз-
ва скок на регистрираните 
медицински сестри мина-
лата година, като вече на 
1000 души от цялото насе-
ление на страната се падат 
четири медицински сестри.

Общият брой на ре-
гистрираните медицин-
ски сестри в Китай към 
края на миналата годи-
на е 5,63 милиона, което 
е увеличение с около 430 
000 спрямо 2022 г. Меди-
цинските сестри в стра-
ната стават все по-обра-
зовани, като повече от 80 

процента притежават ви-
сше или по-високо обра-
зование.

Международният ден 
на медицинските сестри 
се отбелязва по целия свят 
на 12 май (годишнината от 

рождението на Флорънс 
Найтингейл, считана за 
основателка на модерна-
та идея за медицински сес-
три). Денят отбелязва при-
носа на медицинските се-
стри към обществото.

През последните годи-
ни Държавната здравна ко-
мисия избра над 300 елит-
ни болници, за да създаде 
националната мрежа за съ-
трудничеството в диагно-
стиката и лечението на ред-
ките болести, както и на-
ционална мултидисципли-
нарна платформа за спра-
вяне с тях. 

В допълнение бе създа-
ден и клон за редки болести 
към Китайската медицин-
ска асоциация и се оказва 
подкрепа за включването 
на традиционната китайска 
медицина в превенцията и 
лечението. Всяка стъпка в 
усъвършенстването на стан-
дартизираните способности 
за диагностика и лечение 
отваря „вратата на надеж-
да“ за пациентите.  

„Всеки може да се ока-
же част от общността на хо-
рата с редки болести, зато-
ва грижата за пациентите с 
тях е грижа за самите нас“, 
добавя Дюран Риг. 

На тазгодишното изда-
ние на Азиатския форум 
„Боао“ един от въпроси-
те, който бе обсъждан, бя-
ха именно пътищата за сп-
равяне с редките болести и 
да помогнат на пациентите 
да получат повече права и 
защита.

По думите на Би Дзин-
цюен, председател на Ки-
тайския международен цен-
тър за икономическия об-
мен, е трудно да се потвър-
ди диагнозата на рядка бо-
лест и в страната, много ма-
лък брой болници могат да 
направят това. Затова, по 
думите му, е важно да се 
създаде система за точното 
идентифициране на пациен-
тите с редки болести и та-
ка да се насърчат последва-
щата диагностика, лечение, 
изследване и разработване 
на лекарства.

„Редките болести са гло-
бален проблем и не избират 
държави“, смята Ли Лин-
кан, изпълнителен дирек-
тор на Китайския съюз за 
редките заболявания, ка-
то посочва, че в бъдеще 
най-важно е засилване на 
глобалното сътрудничест-
во в сферата. „Човечество-
то трябва да подобри дос-
тъпа до диагностика и ле-
карства за редките болести 
и да сподели медицинските 
постижения от проучване-
то им“, добавя той.

редки болести. Фан Дун-
шън, директор на Катедра-
та по неврология в Трета 
болница към Пекинския 
университет, дава за при-
мер амиотрофичната лате-
рална склероза, казвайки, 
че в страната се ускорява 
разработването на лекар-
ствата срещу нея и 7 – 8 са 
напът да започнат клинич-
ни изследвания. През след-
ващите 3 до 5 години в све-
товен мащаб „със сигурност 
ще има и лекарства, роде-
ни в Китай“, уверен е той.

В Китай действа също 

приоритетна процедура за 
преглеждане и одобряване 
на лекарствата за редки бо-
лести. Цин Сяолин, дирек-
тор на отдел „Международ-
но сътрудничество в наука-
та и технологиите“ в Дър-
жавната администрация за 
лекарствата, обяснява, че 
Китай насърчава фармаце-
втичните компании да кан-
дидатстват за лекарства за 
редки болести, дава прио-
ритет на одобрението на те-
зи с клинична стойност, за 
да им позволят по-бързо да 
излязат на пазара. Данните 

показват, че през миналата 
година най-малко 27 лекар-
ства за 20 редки болести са 
одобрени за употреба.

В допълнение, към мо-
мента страната е включи-
ла в медицинското си оси-
гуряване повече от 80 ви-
да лекарства за редки бо-
лести, като сред тях са и 
някои, които дълго време 
не са били ефективно тре-
тирани, като например бо-
лестта на Госхаймер и ми-
астения гравис. Очаква се 
тази политика да донесе по-
вече ползи за над 20 мили-
она пациенти с редки забо-
лявания в Китай.

От 1 януари пациенти-
те с атипичен хемолитич-
но-уремичен синдром се 
сблъскаха с обрат на съд-
бата – след като над 20 000 
юана за животоспасяващи-
те лекарства за болестта бя-
ха поети от здравноосигу-
рителната каса, цената на 
всяко едно намаля до око-
ло 1000 юана, и това даде 
надежда на много пациенти 
и техните семейства.

Освен лекарства, общ-
ността на хората с редки 
болести е изправена пред 
повече предизвикателства, 
свързани с трудности при 
диагностика и терапия. 

„Дете с рядка болест съз-
дава притеснение за цялото 
семейство, както и се увели-
чава тежестта на общество-
то“, каза Дюран Риг, пред-
седател на Международния 
съвет за редки болести, до-
бавяйки, че повече от поло-
вината от тези заболявания 
са генетични и е особено 
важно да се създаде ефек-
тивна система за диагности-
ка и лечение в ранен етап.
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туризъм

радината според 
китайските кул-
турни традиции 
трябва да излъчва 
любов към приро-
дата и непременно 

да създава покой в човеш-
ката душа. Тя е мястото, на 
което всеки човек може да 
се завърне към естествени-
те си корени.

„Ако искаш да опозна-
еш голямото, взри се в мал-
кото“ – посланието, което 
може да се види във всич-
ки китайски градини. В те-
чение на повече от 3 хиля-
долетия градинарите в Ки-
тай са се научили да из-
ползват естествения приро-
ден ландшафт, да пресъзда-
ват естествената природа в 
умален вид, да се сливат с 
нея  посредством фина и 
точна художествена изра-
зителност. 

Преклонението на ки-
тайците към природата мо-
же да се види във всички 
градини на  многомилион-
ния Пекин. Столицата на 
Китай е смятана за  най-зе-
ления град в страната за-
ради големия брой паркове 
и градини, които има там. 

Паркът „Бейхай“ е из-
граден по мотиви от древ-
ната китайска митология. В 
центъра му се намира ос-
тровът Цюндао. Той е об-
кръжен от всички страни 
със съединени помежду си 
павилиони и галерии. На 
западния бряг на острова 
са построени пет беседки. 

Г

разени 9 играещи по въл-
ните дракона. 

На останалите му части 
се виждат над 600 големи и 
малки дракона, които пре-
създават традиционни ки-
тайски митове и защитават 

дворцовия комплекс от зли 
духове. 

До южния вход на парка 
се намира Кръглият град, 
или както още го наричат – 
град в града. Тук пребива-
вала стражата, а това било  

Отраженията им във во-
дата отдалече напомнят 
пет плаващи дракона, за-
това ансамбълът се нари-
ча Улунтин – Павилион на 
петте дракона. На туристи-
те непременно показват и 
Цзюлунби – Щита на де-
ветте дракона. Всеки от 
китайските императори е 
смятал себе си за „истин-
ски дракон и Син на Небе-
то“, а числото 9 символизи-
ра първостепенна знатност. 

Това е причината спота-
еният в далечен ъгъл щит 
Цзюлунби да бъде символ 
на върховната власт. Той е 
построен от цветни глази-
рани тухли. Висок е 6,9 м,  
дълъг 26 м и дебел 1,2 м. 
На двете му страни са изоб- 

Красивият парк “Бейхай” в Пекин
и място за отдих на прид-
ворните, които съхранява-
ли в него своите богатства. 
Днес в града може да се ви-
ди безценна статуя на Буда 
и съд за вино, изработен от 
един къс нефрит с диаме-
тър 1,5 м. 

Силно впечатление пра-
ви и издигащата се тук Же-
лязна стена. Тя е висока 1,9 
м и е дълга 3,5 м. Предста-
влява вулканичен монолит, 
по чиято повърхност са из-
образени релефи на митич-
ни животни. 

Освен че е историческа 
забележителност, паркът 
„Бейхай“ е и център за со-
циални контакти. От шест 
сутринта тук вече кипи жи-
вот. Стотици ранобудни 

жители на Пекин се съ-
бират, за да се отдадат на 
любими занимания. Някои 
просто съзерцават изгрева 
на слънцето или лехата с ла-
лета. Важното е да постиг-
нат вътрешна хармония. 
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По улиците на Париж, Лион и други френски градове 
пешеходците често заглеждат едно китайско момиче, което е 
облечено в традиционна китайска рокля, с коса прибрана на кок 
и свири приятни мелодии на китайския инструмент гуджън. 
Песните, които тя представя, са традиционни като „Пеене на 
рибарска лодка през нощта“, но и поп песни като „Порцелан“. 
Това, което изненадва минувачите, е, че тя също изпълнява 
Rolling in the deep и други чуждестранни хитове. Изпълнението 
на този традиционен китайски инструмент показва съвсем 
различна от западната музикална реалност.

Култура

И

страницата подготви  
Красимира иваНова

мето на момичето е Пън 
Дзинсюен. Тя е родена 
през 1995 г. в град Хуай- 
хуа, провинция Хунан, 
а сега е студентка във 
Франция. Пън е блогър 

с повече от 20 милиона последова-
тели, а в сферата на музиката из-
пълнява песни на традиционния 
китайски инструмент гуджън, до-
принасяйки по свой начин за кул-
турния обмен.

„В музиката й чувам течаща  
вода и птичи песни“

Пън Дзинсюен започва да учи 
гуджън на 7-годишна възраст. През 
2017 г. завършва Музикалната кон-
серватория в Ухан и заминава за 
Франция, за да учи в университе-
та Бордо III като аспирант по спе-
циалност „Музикология“.

В Бордо има силна артистична 
атмосфера и в свободното си вре-
ме Пън Дзинсюен обича да гле-
да изпълнения на местни артисти 
по улиците. „Уличната култура във 
Франция е разнообразна. Може да 
видите хора, които свирят на ин-
струменти като цигулка и арфа, 
както и улични танци и балетни 
представления“, споделя тя.

Пън решава, че ако притежа-
ва инструмента гуджън, може да 
изсвири на улицата. През следва-
щата учебна година тя получава 
своя гуджън от Китай, внимател-
но подбира репертоара си и започ-
ва да свири по улиците. Оттогава 
на площада пред театъра на Бор-
до често се вижда едно момиче в 
китайска рокля и воал, което, до-
косвайки струните, изпълнява му-
зика, понякога рязка, понякога ме-
ка, но винаги много мелодична.

Пън споделя: „Първия път, ко-
гато свирих, не усетих, че има пуб- 

Китайско момиче показва очарованието на 
инструмента гуджън във френските градове

лика, защото държах главата си 
наведена. А когато вдигнах поглед, 
след като приключих със свирене-
то, видях много зрители, събрани в 
голям кръг далеч от мен, те почти 
бяха изпълнили големия площад“.

„Мога ли да попитам дали сте 
китайска фея?“ 

Няколко деца питат това Пън 
Дзинсюен, което много я изненад-
ва. „Имаше и възрастни хора, кои-
то ми споделиха, че са чули течаща 
вода и птичи песни в моите мело-
дии“, споделя музикантката.

Ентусиазираните отзиви окура-
жили Пън Дзинсюан. Тя свири на 
открито на всеки 7 – 10 дни. „Все-
ки път, когато свиря правя „шоу в 
национален стил“, казва тя.

По-късно Пън започва да запис-
ва моментите от „романтичната ви-
зуализация“ на видео. През септем-
ври 2018 г. Пън публикува първото 
си видео, в което свири на гуджън 
по улиците на френските градове. 

Във видеоклиповете й хората ви-
наги могат да видят някои малки, 
но стоплящи сърцето детайли, т. е. 
романтиката, която носи музиката.

По време на едно от изпълнения- 
та си Пън Дзинсюен вижда мом-
че, което се обажда на майка си. 
„Не знаех какво прави по това вре-
ме, но след изпълнението то бав-
но дойде и показа на майка си моя 
инструмент чрез телефона.“ Пън 
Дзинсюан им споделя, че инстру-
ментът се нарича гуджън и им из-
пълнява кратка мелодия. Майката 
на момчето, която слуша от другия 
край на телефона, е много щаст-
лива. „По-късно, когато гледах ка-
дрите от видеоклиповете, все още 
бях много трогната“, споделя Пън. 

Миналата зима Пън Дзинсюен 
кани френския виолончелист Фе-
ликс да работят заедно. Единият 
инструмент е линеен с плътни ни-
ски честоти, а другият е точкови-
ден с ясни високи честоти. С тях в 
един слънчев следобед по улиците 
на Лион двамата изпълняват пе-
сента „Плаваща светлина“.

През втората половина на из-
пълнението двойка на средна въз-
раст в публиката започна да тан-
цува танго в ритъм с нежни стъп-
ки. „Много е романтично за пуб-
ликата, когато хората танцуват под 
звуците на музиката.“ Видеоклипът 
има повече от 1,6 млн. гледания 
във Bилибили и е с много висока 
оценка: „Това, което ме докосна 
много, беше не само самата му-
зика, но и спокойните усмивки по 
лицата на всички, които видях да 
минават покрай нея“.

Благодарение на преживяването 
си Пън Дзинсюен решава да про-
дължи да работи за „популяризи-
рането на традиционната култу-
ра и записването на красиви ис-
тории“. Тя непрекъснато внася но-
ви елементи в своите изпълнения, 
като си сътрудничи трансгранич-
но с пианисти, китаристи, балетис- 
ти и други музиканти и артисти в 
различни страни. Тя пътува до все 
повече места, а видеопоредицата 
„Пътуване с гуджън“ документи-
ра нейния опит от изпълненията 
в Италия, Швейцария, Испания и 
други страни.

„Гуджънът е много  
всеобхватен инструмент“, 

казва Пън. „Искам да предам кра-
сотата на традиционната китайска 
култура чрез изпълнения на живо, 
които могат да се синхронизират 
с културите на останалите народи. 
Само когато уважаваме културите 
на другите, ще задълбочим взаим-
ното си разбирателство.“

В един видеоклип на Пън Дзин-
сюен тя си сътрудничи с уличен 
пианист в Ница. Дуетът е описан 
ласкаво като „любовта между пи-
аното и гуджъна“.

„В бъдеще планирам да работя с 
моя френски учител, за да направя 
някои песни на гуджън и арфа, а 
също така ще проуча комбинаци-
ята от гуджън и електронна музи-
ка, за да творя нови песни. Ще се 
опитвам да проведа във Франция 
музикално шоу в китайски стил, 
съчетаващо бойни изкуства, суона 
(друг традиционен китайски ин-
струмент) и китайските костюми.

Създаден бе Технически комитет  
за опазване на културното  
наследство в Пекин

Пекин се със-
тоя учреди-
телната сре-
ща на Техни-
ческия коми-
тет за опазва-

не на културното наслед-
ство към Международна-
та организация по стан-
дартизация (ISO). Секре-
тариатът на организация-
та ще се намира в Заб-
ранения град в центъра 
на китайската столица. 
Това е и първият подо- 

бен проект на ISO от 
създаването й през 1947 
г., което показва, че Ки-
тай се присъединява към 
световните стандарти в 
опазването на културно-
то наследство.

В Техническият коми- 
тет за опазване на кул-
турното наследство 
участват 31 страни и 13 
държави наблюдатели от 
целия свят. 

Организацията рабо-
ти за стандартизирането 

В
на терминологиите, тех-
нологиите, материалите 
и оборудването в процеса 

на наблюдение, оценка, 
защита и реставрация на 
културните реликви. 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Първи Олимпийски 
квалификационни 
серии за четирите 
вида нови градски 
спортове 

Китайският скейтбордист Джан Джие се състезава в Олимпийските квалификационни  
серии за квота в Лятната олимпиада в Париж

Състезателки по спортно катерене мериха сили,  
за да получат квотни точки за участие в Олимпиадата в Париж

аплодисменти от 
публиката и ди-
намична елек-
тронна музика, 
австралийската 
скейтбордистка 

Алия Уилсън се плъзга без 
усилие по халфпайпа, ка-
то дъската й изглежда ка-
то продължение на нейно-
то тяло. Нейните плавни и 
грациозни движения я ка-
рат да изглежда сякаш ле-
ти във въздуха. Така за-
почва репортажът на ки-
тайското англоезично изда-
ние „Глобъл таймс“ за със-
тоялите се в Шанхай пър-
ви олимпийски квалифи-
кационни серии за четири 
вида нови спортове, наре-
чени „градски“, в рамките 
на Световния спортен фес-
тивал (Urban sports festival). 
Австралийската спортист-
ка сподели, че е щастли-
ва, защото участва в ква-
лификацията, състояла се в 
Skateboarding Women’s Park 
в Шанхай, и че сигурно ще 
може по-късно и да участва 
в Летните олимпийски иг-
ри в Париж през юли. 

Алия е сред 464-те най- 
добри в света спортисти по 
градски спортове, сред кои-
то седем олимпийски шам-
пиони от Токио 2020 г., ка-
то състезателя по BMX (ве-
лосипеден мотокрос) Логан 
Мартин. Спортистите се съ-
браха в Шанхай за Олим-
пийските квалификацион-
ни серии (OQS) за квота на 
Олимпиадата в Париж, за 
да спечелят квотни места за 
участие в нея. В тези ква-
лификации участват спорти-
сти в четири вида спорт – 
BMX свободен стил, брей-
кинг, скейтборд и спортно 
катерене. Те се състезават 
за над 150 квоти за Париж. 

Хората ще видят неверо-
ятно ниво на конкуренция 
в тези четири спорта, защо-
то в състезанията участват 
най-добрите атлети в све-
та, казва Пиер Фратер-Бар-
ди, асоцииран директор по 
стратегията и развитието на 
Олимпийските игри, кой-
то даде пресконференция 
в Шанхай. 

В Шанхай бе първото 
по рода си състезание от 
Олимпийските квалифика-
ционни серии за допускане 
на участие в Олимпиадата.

В миналото квотите за 
Олимпийските игри се оп-
ределяха от асоциациите на 
съответните отделни спор-
тове чрез събития под фор-
мата на турнири, обясни Лю 
Донгфен, професор по спор-
тен мениджмънт в Шанхай-
ския спортен университет. 

С

Градски спортен фестивал в Шанхай 
събра топ спортисти и фенове  

„И сега Олимпийските ква-
лификационни серии, като 
мултиспортно събитие на 
Международния олимпий-
ски комитет (МОК), при-
вличат по-широко внима-
ние и стимулират интереса 
към тези четири нови спор-
тове сред повече хора, осо-
бено сред младежите“, обяс-
нява Лю, който е и вицепре-
зидент на Международната 
асоциация на икономистите 
в областта на спорта. Чети-
рите нови спорта имат об-
щи акценти, които ги пра-
вят популярни сред младите 
хора, отбелязва Лю и допъл-
ва, че това са „динамични, 
модерни градски спортове 
с някои екстремни спортни 
елементи“.

Като ключов проект в 
Олимпийския дневен ред, 
квалификационните серии 
в Шанхай имаха за цел да 
предложат на олимпийски-
те кандидати зона за състе-
зания с висок стандарт, а 

също така да предоставят 
на обществеността завладя-
ващо олимпийско преживя-
ване, което обединява спор-
та, изкуството, музиката и 
културата.

Публичният спортен 
фестивал, наречен Urban 
Sports Festival, също се про-
веде на брега на река Ху-
анпу по време на провеж-
дането на квалификации-
те. Той се състоеше от раз-
лични преживявания и шоу 
програми, изградени около 
четирите OQS спорта. Град-
ският фестивал позволи на 
зрители от всички възрасти 
да се забавляват и наслаж-
дават, докато гледат състе-
занията на високо ниво в 
атрактивните нови градски 
спортове.

Участващите спортисти 
и присъстващите на Urban 
Sports Festival фенове мо-
жаха да видят тук и ня-
кои известни от миналото 
китайски спортни звезди, 

сред които бивши китайски 
олимпийски шампиони, 
прочути футболисти и дру-
ги, които също се опитаха 
да пробват новите спортове.

Мястото за провежда-
нето на OQS в Шанхай е 
наполовина открит и на-
половина закрит крайре-
чен спортен парк, където 
професионални спортисти 
и обществени ентусиасти 
обикновено споделят общо 
пространството. Експертът 
по спортен мениджмънт Лю 
Донгфен похвали творческа-
та комбинация от OQS и 
публичния спортен фести-
вал, който според него е зна-
чимо усилие за популяри-
зирането на олимпийските 
спортове и събития в Шан-
хай. „Това не е просто със-
тезание, а и интерактивен 
карнавал, който позволява 
на всеки желаещ да участ-
ва, както и да се наслади 
на очарованието на спор-
та“, сподели експертът Лю 
пред „Глобъл таймс“.

Сред зрителите имаше 
хора не само от Шанхай, а 
и от много други градове 
и райони на Китай. Сред 
тях бе и едно осемгодиш-
но момче от провинция Съ-
чуан, което държеше сно-
уборда си в ръка на входа 
на парка. Малчуганът и ро-
дителите му бяха пътували 
хиляди километри от тях-
ната провинция до Шан-
хай специално за атрактив-
ното събитие. „Дойдох да 
видя моите идоли. Всич-
ки са страхотни скейтбор-
дисти!“, каза момчето пред 
„Глобъл таймс“.

За много чуждестран-
ни спортисти това е пър-
вото им посещение в Ки-
тай. Някои от тях казаха, 
че са много впечатлени от 
красиво проектираните за-
ли, добрите съоръжения и 
голямата страст на любите-
лите на спорта в Шанхай.

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов



16 днесКитай
24 – 30.5.2024

О
бликът на лей-
ди Син Джуй, 
мумия на 2200 
години, бе въз-
становен диги-
тално, предста-

вяйки нейния външен вид 
на 35-годишна възраст. Ху-
нанският музей в Чанша 
представи резултатите от 
проекта за представяне на 
реалния облик на една от 
най-известните мокри му-
мии в света.

Образът показва седна-
ла жена с приятелско изра-
жение, сплетена коса и де-
ликатен грим. Също така 
е публикувана дигитална 
реконструкция на лицето 
й на 50 години, възрастта 
при нейната смърт. Диги-
талният образ е създаден 

чрез рентгенови сканира-
ния на черепа и истори-
чески записи, обясни Ду-
ан Сяомин, директор на 
музея.

Проектът започна през 
октомври миналата година 
и включва водещи експер-
ти по лицева реконструк-
ция и AI технологии. Син 
Джуй е била съпруга на 
канцлера на царството 
Чанша по време на динас-
тията Западен Хан. Ней-
ното тяло, запазено с елас-
тични мускули и мигли, бе 
открито през 1972 г. в гроб-
ниците Маоандуей. Рестав-
рацията бележи поредна 
стъпка от инициативата за 
дигитално възстановяване 
на външния вид на древ-
ните китайци.

Възстановиха облика 
на китайската 
аристократка отпреди 
2200 години

П
о случай тради-
ционния праз-
ник на драко-
новите лодки 
и 75-годишни-
ната от устано-

вяването на дипломати-
ческите отношения меж-
ду Китай и България на 
19 май в района Инджоу, 
град Нинбо, провинция 
Джъдзян, се проведе кон-
курс с драконови лодки. 
В него се състезаваха 21 
отбора, а 12 български 

спортисти бяха част от 
три отбора.

Заместник-кметът на 
Русе Енчо Енчев, заедно с 
китайските си колеги, обя-
виха старта на конкурса. 
Енчев заяви след състеза-
нието, че обиколката му 
в Инджоу и участието на 
българските спортисти ще 
насърчат активно подго-
товката за световното пър-
венство по драконови лод-
ки през 2025 г., което ще се 
проведе в град Русе. 

България участва в 
конкурс с драконови 
лодки в Нинбо 

П
рез последното 
десетилетие 20 
май се отбеляз-
ва като неофи-
циален ден на 
любовта в Ки-

тай, подобен на западния 
Свети Валентин. На този 
ден влюбените често си раз-
менят подаръци и любов-
ни послания, а цифрата 520 
играе важна роля в роман-
тичните изрази и жестове. 
Числото 520 на китайски се 
произнася подобно на „оби-
чам те“. Това звуково сход-
ство е причината 520 да се 
използва като символ на 
любов в страната.

Вчера беше един от 
най-заетите дни за брачни-
те регистрационни бюра в 
страната. Резервациите за 
датите 20 и 21 май са изця-
ло запълнени, затова много 
бюра обявиха, че ще работят 
извънредно и ще увеличат 

персонала, за да осигурят 
гладко обслужване на влю-
бените. „20 май винаги е на-
товарен ден, тъй като е осо-
бено популярен сред мла-
дите хора. Започнахме ра-
бота един час по-рано днес 
и ще работим, докато об-
работим всички регистра-
ции“, коментира служител в 

брачно регистрационно бю-
ро в Нанкин.

Само в Пекин броят на 
резервациите за регистра-
ции за всеки един от двата 
дни е достигнал над 3000, 
подчертавайки важността и 
популярността на този спе-
циален ден за влюбените в 
Китай.

20 май е един от най-
заетите дни за брачните 
регистрационни бюра в Китай

КалейдосКоп

Модерната 
инфраструктура се 
слива с природата 
в Лиуджоу
Град Лиуджоу, 
провинция Гуанси, 
е известен със 
своята прекрасна 
природа и модерното 
инфраструктурно 
развитие се слива 
естествено с 
прекрасния пейзаж, 
без да нарушава 
околната среда на 
региона.

Китай отбеляза 
деня на хората с 
увреждания
На 18 май, по повод 
Националния ден 
за помощ на хората 
с увреждания, 
доброволци от град 
Зунхуа, провинция 
Хъбей, придружаваха 
хора с увреждания, 
за да посетят 
живописни места.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа


